
Eerste Kamer der Staten-Generaal 1
Vergaderjaar 1993-1994 Nr. 87c

22 581 Voorstel van wet van de leden Rosenmöller,
Groenman en Dijkstal betreffende de
bevordering van evenredige arbeidsdeelname
van allochtonen (Wet bevordering evenredige
arbeidsdeelname allochtonen)

NADERE MEMORIE VAN ANTWOORD
Ontvangen 10 december 1993

Met belangstelling hebben de initiatiefnemers kennis genomen van het
nader voorlopig verslag van de Eerste Kamer. Het verheugt hen dat de
diverse fracties met belangstelling kennis hebben genomen van het
initiatiefvoorstel.

De leden van de vaste Commissie voor Sociale Zaken en Werkgele–
genheid vroegen de initiatiefnemers een reactie op het onderdeel van het
advies van de Registratiekamer waarin gesteld wordt dat aannemelijk
moet zijn dat minder verstrekkende maatregelen onvoldoende effect
hebben en dat de beoogde informatie niet op een andere wijze, zoals
bijvoorbeeld via steekproeven, het bijhouden van in– en uitstroom–
gegevens of het gebruik maken van niet op persoon herleidbare
gegevens, kan worden verkregen. De leden van de fractie van de WD
vroegen de initiatiefnemers hun visie te geven op de noodzaak tot het
vastleggen van gegevens omtrent etnische herkomst. De initiatiefnemers
merken in dit verband op, dat de vraag of niet volstaan kan worden met
een minder vergaande wet uitvoerig en expliciet aan de orde is geweest
bij de behandeling van het voorliggende initiatiefvoorstel en het voorstel
van het kabinet (de Tijdelijke wet bevordering arbeidsdeelname allocht–
onen). De Tweede Kamer was uiteindelijk in meerderheid van mening, dat
dit initiatiefvoorstel noodzakelijk is. Het initiatiefvoorstel beoogt de
doorwerking van het Stichtingsaccoord naar individuele bedrijven te
bevorderen door de individuele onderneming te verplichten jaarlijks
openbaar te rapporteren over de vertegenwoordiging van allochtonen in
hun personeel. Ook van de zijde van het kabinet is na de tweede evaluatie
van het Stichtingsaccoord geconcludeerd dat de daar gemaakte afspraken
nog onvoldoende van de grond zijn gekomen binnen individuele
bedrijven. De door de initiatiefnemers voorgestane micro-benadering
verschilt wezenlijk van de macro-benadering van zowel het Stichtings–
accoord als het wetsvoorstel Tijdelijke wet bevordering arbeidsdeelname
allochtonen van het kabinet en maakt de aanwezigheid van informatie op
het niveau van het individuele bedrijf noodzakelijk. Aangezien steek–
proeven geaggregeerde gegevens zullen bevatten - als dat niet zo zou zijn
zou er sprake van rechtsongelijkheid zijn - en aangezien steekproeven
uiteraard niet bij elke individuele onderneming gehouden zullen worden,
kunnen zij de in het initiatiefvoorstel opgenomen verplichting niet
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vervangen. Met in– en uitstroomgegevens kan niet worden volstaan
omdat deze geen inzicht geven in de totale vertegenwoordiging van
allochtonen in een onderneming. De registratie van allochtonen moet
berusten op voor elk bedrijf identieke, objectieve maatstaven. Als een
onderneming verplicht wordt te rapporteren over de vertegenwoordiging
van allochtonen in de onderneming, dan zal die rapportage dus gebaseerd
moeten zijn op een registratie van personen en zullen de in die, met tal
van waarborgen omgeven, registratie opgenomen gegevens op de
persoon herleidbaar moeten zijn. De gegevens die gepubliceerd moeten
worden zijn niet op de persoon herleidbaar.

De leden van de vaste Commissie voor Sociale Zaken en Werkgele–
genheid vroegen de initiatiefnemers een reactie op het onderdeel van het
advies van de Registratiekamer waar gesteld wordt, dat het een nader
betoog behoeft waarom de bepaling van het Besluit Gevoelige Gegevens
die de werknemer de mogelijkheid biedt schriftelijk bezwaar te maken
tegen de vastlegging van de gegevens, geen plaats meer zou kunnen
hebben in het initiatiefvoorstel. De initiatiefnemers hebben zich vanaf het
opstellen van hun initiatief open opgesteld als het gaat om het ingewik–
kelde vraagstuk omtrent registratie– en informatieverstrekking en om de
zich snel opeenvolgende ontwikkelingen daarin. Sommige argumenten
van de Registratiekamer zijn zeker niet onjuist. Evenzeer is het mogelijk
om dat binnen het kader van de wetstekst anders te regelen, zoals de
Registratiekamer schrijft. In de afweging van alle argumenten heeft voor
de initiatiefnemers echter het zorgvuldigheidsargument ten opzichte van
de werkgevers zwaar gewogen. De exactheid van de rapportage is van
belang omdat de werkgever door de openbaarheid daarvan op zijn beleid
terzake kan worden aangesproken.

De leden van de vaste Commissie van Sociale Zaken en Werkgele–
genheid vroegen de initiatiefnemers een reactie op het onderdeel van het
advies van de Registratiekamer waarin wordt gesteld dat de doelgroepen–
bepaling bij Algemene maatregel van bestuur weliswaar uit een oogpunt
van flexibiliteit voordelen biedt, maar dat het hierbij tevens gaat om een
kernpunt van de wet, hetgeen pleit voor de mogelijkheid van het
parlement zich hierover uit te spreken. Ook zou een regeling in de wet de
geregistreerden meer duidelijkheid bieden over hun rechtspositie, temeer
daar in de praktijk uiteenlopende definities blijken te worden gebruikt. De
initiatiefnemers hebben met instemming kennis genomen van hetfeit dat
de Registratiekamer het voordeel van een grotere flexibiliteit dat een
regeling bij algemene maatregel van bestuur in dit verband biedt, erkent.
Dit voordeel is voor de initiatiefnemers de reden geweest een regeling bij
algemene maatregel van bestuurte verkiezen boven een regeling bij wet.
Zij gaan er daarbij vanuit, dat overleg met het parlement over de
doelgroepen ten alle tijde zal plaatsvinden in het kader van het algemene
minderhedenbeleid. De initiatiefnemers erkennen dat in de praktijk
verschillende definities worden gebruikt. De doelgroepen van het CBA,
van het minderhedenbeleid en van deze initiatiefwet verschillen
onderling. In die zin kan het voor allochtonen onduidelijk zijn of zij tot een
doelgroep behoren of niet. De initiatiefnemers zien echter niet in, dat die
onduidelijkheid geringer zal worden als de doelgroepen niet bij algemene
maatregel van bestuur, maar bij wet worden vastgesteld. De initiatief–
nemers komen hier later op terug.

De leden van de vaste Commissie voor Sociale Zaken en Werkgele–
genheid vroegen de initiatiefnemers te reageren op het onderdeel van het
advies van de Registratiekamer waar gesteld wordt, dat er bij kleinere
organisaties al spoedig sprake kan zijn van tot de persoon herleidbare
gegevens als het gaat om de openbare rapportage. De initiatiefnemers
merken in dit verband op, dat dit nu juist een van de redenen is geweest
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waarom zij de wet niet hebben laten gelden voor bedrijven met minder
dan 35 werknemers. Daarnaast merken de initiatiefnemers op, dat de
openbare rapportage alleen geaggregeerde en geanonimiseerde
gegevens bevat.

De leden van de fractie van het CDA vroegen de initiatiefnemers waarop
de stelling dat kleinere bedrijven na aanname van het initiatiefvoorstel
onverminderd gebonden zijn aan het Stichtingsaccoord, gebaseerd is. De
initiatiefnemers merken op, dat hun voorstel wetgeving bevat die bedoeld
is ter ondersteuning van het Stichtingsaccoord, waarbij het vooral gaat
om de doorwerking van het Stichtingsaccoord naar individuele onderne–
mingen. De afspraken die vrijwillig gemaakt zijn in de Stichting van de
Arbeid blijven dan ook wat hen betreft onverminderd geldig. Aangezien
op ondernemingen met minder dan 35 werknemers het initiatiefvoorstel
niet van toepassing is, geldt voor deze categorie ondernemingen alleen
het Stichtingsaccoord.

De leden van de fractie van het CDA stelden, dat de informatie die nodig
is om de evenredigheidsnorm vast te stellen schaars is. Deze leden
vroegen de initiatiefnemers een reactie op hun stelling dat de
evenredigheidsnormen en streefcijfers een optelsom van onzekerheden
en gissingen zijn. De initiatiefnemers merken in dit verband op, dat de
RBA's in het kader van de uitvoering van het Stichtingsaccoord zijn
begonnen met de registratie naar etniciteit van werklozen. Daarnaast
hebben alle RBA's in de rapporten «Koers naar gelijkheid» gegevens over
allochtonen gepubliceerd. Vervolgens verschijnen jaarlijks gedetailleerde
gegevens van het CBS over de positie van allochtonen in diverse
segmenten van de arbeidsmarkt. De initiatiefnemers hebben de stellige
indruk dat de regering het belang van de aanwezigheid van de bedoelde
informatie, niet alleen in het kader van deze wet, maar in het kader van
werkgelegenheidsmaatregelen voor allochtonen in hetalgemeen, beseft
en er mee bezig is die informatievoorziening te ontwikkelen, zodat de
informatie benodigd voor de afspiegeling op korte termijn beschikbaar
komt.

De leden van de fractie van de PvdA vroegen zich af of in het platform
van overleg tussen werkgever en maatschappelijke organisaties ook een
rol zou zijn weggelegd, naast de plaatselijke anti-discriminatieorganisatie,
voor de regionale steunfuncties voor allochtonen die veelal vertegen–
woordigd zijn in adviesraden van de RBA's. De initiatiefnemers wijzen er
op, dat zij in de memorie van antwoord een concreet voorbeeld hebben
geschetst waarin een plaatselijke afdeling van een anti-discriminatie–
organisatie een rol speelde. Het ging hierbij om een voorbeeld. De
initiatiefnemers wijzen er op, dat tal van maatschappelijke organisaties
een rol kunnen spelen in het in de memorie van antwoord geschetste
overlegplatform. Zij denken daarbij aan bijvoorbeeld plaatselijke
afdelingen van vakbonden, maar ook van werkgeversorganisaties, en aan
plaatselijke anti-discriminatieorganisaties. Ook de door de leden van de
fractie van de PvdA genoemde regionale steunfuncties voor allochtonen
behoren daartoe.

De leden van de fractie van de PvdA vroegen de initiatiefnemers of de
verplichting voor verenigingen en stichtingen om hun klassegrootte op te
geven via algemene maatregel van bestuur geregeld kan worden. De
initiatiefnemers merken in dit verband op, dat het hierbij gaat om een
verplichting die bij AMvB zal worden opgelegd door de regering. De
initiatiefnemers hebben geen informatie waaruit blijkt dat het hierbij om
onoverkomelijke problemen zou gaan.
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De leden van de fractie van de PvdA vroegen de initiatiefnemers of de
technische problemen rond de identificatie van Molukkers en Chinezen
niet zo groot zijn, dat deze groepen buiten de «doelgroepen-Algemene
maatregel van bestuur» dienen te blijven. De initiatiefnemers
benadrukken, dat het tot de competentie van de regering behoort de
«doelgroepen-Algemene maatregel van bestuur» vastte stellen. De
initiatiefnemers zijn zich ervan bewust, dat de technische problemen rond
de identificatie van Molukkers en Chinezen groot zijn. Zij kunnen in dit
stadium echter niet beoordelen of die problemen moeten leiden tot het
uitsluiten van deze twee groepen als het gaat om het behoren tot de
doelgroepen van deze wet. De initiatiefnemers voegen hieraan toe, dat zij
het, gezien het feit dat er op dit moment drie verschillende invullingen van
doelgroepen bestaan, wenselijk achten dat kabinet op enig moment in de
toekomst, bij voorkeur na overleg met het parlement, tot een meer
eenduidige invulling komt. Zij achtten het daarbij niet ondenkbaar dat ook
de categorie vluchtelingen eventueel tot de doelgroep zouden kunnen
gaan behoren, dit in antwoord op een vraag van de leden van de
GPV-fractie. Een en ander neemt overigens niet weg, dat onevenredig
hoge werkloosheid zich voordoet juist, en in sterkere mate dan bij andere
groepen, bij de door de initiatiefnemers gesuggereerde doelgroepen.

De leden van de fractie van de VVD vroegen de initiatiefnemers om
recente cijfers te verschaffen over de arbeidsdeelname van allochtonen.
De initiatiefnemers verwijzen hiervoor naar bijlage 11 bij deze nota, waarin
gegevens zijn opgenomen over de beroepsbevolking, het aantal
werkzame personen, het aantal niet-werkzame personen en het
percentage niet-werkzame personen van de beroepsbevolking voor
autochtonen en diverse groepen allochtonen. Deze gegevens zijn
afkomstig uit het Jaaroverzicht Minderhedenbeleid 1994 (Tweede Kamer
23 409, nr. 1-2, p. 40). Bijlage 21 bevat eveneens gegevens omtrent het
aantal werkzame personen, het percentage niet-werkzame beroepsbe–
volking en het percentage niet-werkzame personen zonder baan. Deze
gegevens zijn afkomstig uit De Rapportage Minderheden van het Sociaal
Cultureel Planbureau, p. 60-62. De cijfers, hoewel beiden gebaseerd op
het materiaal van het CBS, verschillen enigszins. Het SCP-rapport, zich
daarbij baserend op een studies van Kloek en Roelandt, vermeldt
bijvoorbeeld voorTurken en Marokkanen werkloosheidspercentages van
respectievelijk 35 en 42, waar het Jaaroverzicht voor deze groepen een
gemiddeld cijfer noemt van 37. Ondanks die verschillen, is er in beide
onderzoeken een lichte verbetering zichtbaar. De werkloosheid onder
allochtonen is echter nog steeds onevenredig hoog. De werkloosheids–
percentages bij allochtonen zijn het vier– tot vijfvoudige van die bij
autochtonen. Daar komt nog bij dat het realistisch is te veronderstellen
dat de immigratie en de slechte economische situatie de positie van
allochtonen op de arbeidsmarkt nog meer onder druk zullen zetten.

De leden van de fractie van de VVD vroegen hoe de initiatiefnemers het
probleem denken op te lossen dat de Registratiekamer aangeeft dat het
initiatiefvoorstel verder gaat dan artikel 3, lid 2 van het Besluit Gevoelige
Gegevens toelaat. De initiatiefnemers tekenen hierbij aan, dat het in deze
gaat om een beoordeling van de noodzaak van een registratie. Het Besluit
Gevoelige Gegevens eist daarvoor een afweging in concreto, die in het
voorstel van de initiatiefnemers wordt vervangen door een verplichting
voor een bepaalde categorie werkgevers om een vooraf omschreven
registratie te voeren. De Registratiekamer concludeert dan ook terecht dat
het voorstel verder gaat dan de huidige regeling toelaat en dat dus een
nadere toetsing noodzakelijk is. De Registratiekamer heeft die nadere
toetsing aan artikel 8, lid 2 EVRM uitgevoerd. Het gaat daarbij om het

'Terinzagegeiegdophetcentraaiinfor– vereiste van een wettelijke grondslag voor de inbreuk en om het vereiste
matiepuntondergriffienr. 112044. van een dringende maatschappelijke behoefte bij de te nemen maatregel.
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Zij concludeert op pagina 10 van haar advies vervolgens dat aan de eerste
eis is voldaan en dat het vereiste van een dringende maatschappelijke
behoefte voldoende kan worden onderbouwd. Vervolgens komt de vraag
aan de orde of het noodzakelijk is gegevens omtrent etnische herkomst
vast te leggen. De initiatiefnemers verwijzen voor het antwoord op die
vraag naar hun antwoord op de eerste vraag van de leden van de
commissie voor sociale zaken en werkgelegenheid.

De leden van de fractie van de VVD vroegen de mening van de
initiatiefnemers over hetgeen de Registratiekamer in haar rapport onder
de paragrafen 4.2 tot en met 4.5 heeft gesteld. De initiatiefnemers
verwijzen hiervoor naar de antwoorden die zij hierboven hebben gegeven
naar aanleiding van vragen van de leden van de vaste Commissie voor
Sociale Zaken en Werkgelegenheid.

De leden van de fractie van de WD vroegen de initiatiefnemers of de
overheid, de instellingen binnen de gezondheidszorg, de onderwijsinstel–
lingen, de politie etc. onder het wetsvoorstel vallen en zo ja, hoe de
registratie wordt geregeld en waar de jaarverslagen ter inzage worden
gelegd. De initiatiefnemers beantwoorden het eerste deel van deze vraag
positief. De registratie wordt voor deze ondernemingen op dezelfde wijze
geregeld als voor andere ondernemingen het geval is. De vraag waar de
openbare rapportages van deze groep ondernemingen als bedoeld in
artikel 1, ter inzage worden gelegd, is afhankelijk van de invulling die de
regering aan de desbetreffende Algemene maatregel van bestuur zal
geven. De initiatiefnemers hebben in hetverleden gesuggereerd de
provinciehuizen met deze taakte belasten, maar laten de invulling over
aan de regering. De initiatiefnemers zijn er zeker geen tegenstander van
om, als dat mogelijk mocht blijken, ook de rapportages van deze
«ondernemingen» ter inzage te leggen bij de Kamers van Koophandel en
Fabrieken zodat de informatiestroom via één kanaal loopt.

De leden van de fractie van de VVD vroegen de initiatiefnemers waarop
de uitspraak is gebaseerd dat «het bevorderen van evenredige arbeids–
deelname bereikt wordt door het bestrijden van discriminatie.» De
initiatiefnemers hebben in de memorie van antwoord diverse weten–
schappelijke onderzoeken aangehaald waarin wordt beredeneerd dat
discriminatie een van de oorzaken is van de hoge werkloosheid onder
allochtonen. Zij noemden als voorbeeld dat uit onderzoek naar voren
kwam dat 80% van de bedrijfsfunctionarissen een voorkeur heeft voor een
sollicitant met een Nederlandse achtergrond en dat 20% van hen een
allochtoon hoe dan ook onacceptabel vindt als personeelslid. Het
tegengaan van deze discriminatoire houdingen zal de ondernemingen
meer toegankelijk maken voor allochtonen en dus bijdragen aan het tot
stand komen van een evenredige arbeidsdeelname van allochtonen. De
initiatiefnemers wijzen erop dat het bestaan van vooroordelen en van
discriminatie in de Nederlandse samenleving een algemeen verschijnsel
is. Dit heeft er toe geleid, dat de Algemene verklaring tegen rassendiscri–
minatie onder andere ondertekend is door alle werkgeversorganisaties.
Deze organisaties zagen daar blijkbaar de noodzaak van in.

De leden van de fractie van de WD vroegen de initiatiefnemers welke
taken en welke bevoegdheden de gemeente of de arbeidsvoorzienings–
organisatie hebben als het gaat om contacten tussen deze instellingen en
bijvoorbeeld een anti-discriminatieorganisatie in het geval een werkgever
willens en wetens laat blijken niet bereid te zijn een beleid te gaan voeren
dat de ondervertegenwoordiging van allochtonen in de onderneming kan
doen verminderen. De initiatiefnemers wijzen er op, dat in dit initiatief–
voorstel noch aan de gemeente, noch aan de arbeidsvoorzienings–
organisatie een bijzondere positie of bijzondere verantwoordelijkheden
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worden toegekend, met uitzondering van artikel 9, lid 4, op grond
waarvan het RBA de werkgever kan vragen om een afschrift van het
taakstellend werkplan. Maar gezien het feit, dat er op micro-niveau relaties
bestaan tussen genoemde instellingen en de bedrijven, vinden de
initiatiefnemers het niet onaannemelijk dat, in het door de leden van de
fractie van de VVD geschetste geval, er overleg zou kunnen ontstaan.

De leden van de fractie van de VVD vroegen de initiatiefnemers of zij
verwachten dat actievoerders in de regel de grens tussen wel en niet
geoorloofde acties in acht zullen nemen. De initiatiefnemers hebben geen
redenen hieraan te twijfelen. Zij kunnen niet anders dan er van uitgaan dat
in een democratische samenleving burgers het bedoelde onderscheid
kennen en in de praktijk zullen hanteren. De opmerking van de initiatief–
nemers dat op ongeoorloofde acties strafrechtelijke sancties kunnen
volgen heeft geen andere betekenis dan dat het hanteren van ongeoor–
loofde actiemiddelen, overigens op grond van andere wetten dan de
onderhavige, strafbaar is en dat het in de Nederlandse rechtsstaat tot de
competentie van het Openbaar Ministerie behoort om al dan niet
strafrechtelijke vervolgingen in te stellen. De initiatiefnemers voegen
daaraan toe, dat zij het probleem van de wetshandhaving erkennen. Deze
problematiek stijgt echter ver uit boven deze wet, zodat een relatie tussen
de wetshandhavingsproblematiek en deze wet naar het oordeel van de
initiatiefnemers niet gelegd moet worden. Uiteraard kunnen de initiatief–
nemers niet uitsluiten dat de problematiek van het handhaven van de wet
zich ook bij deze wet zal voordoen, maar de initiatiefnemers constateren
wél, dat nooit, door wie of welke organisatie dan ook, gesuggereerd is dat
acties waar de leden van de VVD-fractie zo bevreesd voor waren zich
zullen voordoen. De initiatiefnemers achten dat ook niet waarschijnlijk,
zeker omdat er ook op dit moment bedrijven zijn die bewust weinig
allochtonen in dienst hebben. Dat gegeven heeft echter niet geleid tot de
door de leden van de fractie van de VVD genoemde acties.

De leden van de fractie van de VVD vroegen de initiatiefnemers waarom
de nakoming van de wettelijke verplichting van artikel 2, waarin de
werkgever wordt verplicht te streven naar evenredige vertegenwoordiging
binnen zijn onderneming van personen die tot de doelgroepen behoren,
niet in kort geding kan worden gevorderd en waarom een werkgever die
een overigens voor het werk geschikte allochtone werknemer niet in
dienst neemt op grond van dit artikel niet strafrechtelijk wegens discrimi–
natie kan worden vervolgd. De initiatiefnemers hebben in de memorie van
antwoord reeds vermeld, dat het genoemde artikel een inspannings–
verplichting voor de werkgever met zich meebrengt. Van de door deze
leden genoemde sancties kan dan ook op grond van dit artikel geen
sprake zijn. De initiatiefnemers tekenen hierbij aan, dat als het gaat om het
niet in dienst nemen van een overigens aan alle vereiste kwalificaties
voldoende allochtoon, er sprake kan zijn van discriminatie. Het Wetboek
van strafrecht, artikel 429 quater kan het handvat bieden ter bestrijding
daarvan.
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